
בונים את החוסן הפנימי

שאלה שאין עליה תשובה

כשבחור הישיבה הצעיר הגיע לראשונה לבית הוריו 
נטול כל סממן יהודי, הם הזדעזעו עד עמקי נשמתם, 
ופרצו בבכי. אמנם, זה לא נחת עליהם כרעם ביום בהיר; 
זו תקופה ארוכה שההורים הרגישו שמשהו לא בסדר 
עם הבן שלהם, עוד כאשר שימר חזות של בן ישיבה, 

כבר נעשה קריר לכל דבר שבקדושה.

באותם זמנים נשבו בחוץ בעוז 
רוחות תנועת ההשכלה והפילו 
ברשתן,  רבים  ישיבה  בחורי 
אבל המשפחה החשובה הזו 
לא האמינה שגם לביתם יגיע 
היה  המדובר  הבחור  הנגע. 
הדור  מגדולי  אחד  של  נכדו 
והדורות, והתורה והיראה היו 
ספוגות בקירות הבית. לאחר 
תחנונים והפצרות ממושכים 
הנער  נאות  ההורים,  מצד 

להיפגש עם סבו הגדול ולשטוח 
בפניו את טענותיו.

הסבא פנה אל הנכד בתחילת המפגש ושאל אותו 
מה ראה לנטוש את דרך אבותיו ואת דרך האמונה, 
והנער השיב שיש לו שאלות קשות והוכחות "חד 
משמעיות", והוא מבקש מהסבא לענות לו עליהן. 
הסב נעץ בנכדו מבט חודר ואמר לו: "נכדי היקר, אני 
יכול לענות לך על כל שאלה, אבל לפני כן אשאל אני 
אותך שאלה אחת: אמור לי, מה קדם למה – האם 
השאלות והספקות שלך קדמו וגרמו לזלזול שלך 
בתורה ויראת שמים, או שקודם התחלת לזלזל בקיום 

המצוות ואז צמחו ועלו לך השאלות?"

הבחור הודה על האמת, והשיב שהמשיכה אחר תאוות 

עולם הזה גרמו לזלזול במצוות ולרפיון ביראת שמיים, 
ורק לאחר מכן עלו לו אותן "שאלות" על האמונה. 
למשמע התשובה הגיב הסב בחריפות ופסק: על שאלות 
אמיתיות יש תשובה, אבל על שאלות שבאות כדי 
להצדיק חיי תאוות והפקרות אף אחד לא יכול להשיב...

להסתה אין הצדקה

פרשת השבוע שלנו עוסקת גם בדיני נביא השקר 
והמסית והמדיח. לבני אדם, אומר 
רבי נחמן, יש כוח עצום לבלבל 

את האדם.

ההסתה כנגד רצון ה' יכולה 
אותות  של  בצורה  הן  לבוא 
ומופתים ונבואות שמתקיימות, 
והן בצורה של שאלות והוכחות 
"שכליות" כביכול, והן בצורה של 
לא  התורה  וחברים.  קרובים 
חוסכת במילים ומתארת את 
זה בצורה החיה ביותר כדי שנבין 
כמה הניסיון קשה: "כי יסיתך אחיך 
בן אמך או בנך או בתך או אשת חיקך או רעך אשר 
כנפשך" – האנשים הקרובים אליך שהם ממש כנפשך! 
לחץ חברתי ושטיפת מוח – בכוחם להדיח אפילו עיר 
שלימה, שכל תושבי העיר ללא יוצא מן הכלל מגיעים 

לעבודה זרה של ממש, ר"ל.

התורה רואה את זה בחומרה רבה ומזהירה את האדם 
לא לחוס ולא לרחם ולהגיע למיצוי הדין הקשה ביותר 
כנגדם אותם המסיתים: "לא תאבה לו ולא תשמע אליו 

ולא תחוס עינך עליו ולא תחמול ולא תכסה עליו".

אבל, מחדשת התורה, שגם לַמּוּסָתִים אין שום תירוץ 
ושום נסיבות מקלות והם נענשים בעונש מלא בלי שום 
רחמים. ובכך מחדשת לנו התורה, שהעבודה שלנו כבני 

ישראל, היא לא רק לבער מקרבנו את המסיתים, אלא 
להיות בעצמנו חסינים מפני הסתות! כלומר לִחְיוֹת 
את האמונה ולהכיר באמונה ברמה כל כך גבוהה עד 
ששום הסתה לא תצליח, שום אות ושום מופת, לא 
ניסים ולא נבואות – האמונה צריכה להיות תקועה 
בלבנו כיתד בל יימוט. עלינו מוטל להיות חזקים כחומה 

בצורה ללא שום סדק ולו הקל שבקלים.

כוח הבחירה

רבי נתן מדבר על כוח הבחירה המוחלט שיש בעולם 
הזה, ומביא את דברי הגמרא שכוח הבחירה גדול 
כל כך עד שבורא עולם כביכול נותן ממשלה לנביאי 
שקר לעשות כרצונם, "ובא האות והמופת אשר דיבר 
אליך", כמו שאומר רבי יוסי הגלילי: ירדה תורה לסוף 
דעתה של עכו"ם שיכול להעמיד חמה באמצע הרקיע.

מול כוח אדירים שכזה, נדרשת אמונה חזקה מאוד: 
אני לא זז מה', יהיה מה שיהיה. אני לא מוכר את האמונה 
שלי יהיה מה שיהיה. אני אפילו לא נכנס בפיתויים של 

טוען ונטען. זה אפילו לא מתחיל.

זה הניסיון הגדול של העולם הזה כמו שאומרת לנו 
התורה: "לא תשמע אל דברי הנביא ההוא או אל חולם 
החלום ההוא כי מנסה ה' אלוקיכם אתכם לדעת הישכם 
אוהבים את ה' אלוקיכם בכל לבבכם ובכל נפשכם". זו 
הנקודה: לאהוב את ה' במסירות נפש! ולכן כנגד כל 
הפיתויים צריכים רק להתמקד במטרה כאמור בפסוק 
הבא: "אחרי ה' אלוקיכם תלכו ואתו תיראו ואת מצוותיו 

תשמורו ובקולו תשמעו ואותו תעבודו ובו תדבקון".

וזה יסוד לכל התמודדות עם כל ניסיון בעולם הזה: 
הכול תלוי בזה שאתה תהיה חזק, עקשן, בלי פשרות 

ובלי הנחות.

אם הסיתו אותך, אם שכנעו אותך, אם האמנת 
ל"מופתים" – אל תאשים את המסית, כי הכול מתחיל 
ממך, מהלב שלך, מהאמונה החלשה שלך; או מהתאוות 
שלך ומהיצר הרע שאתה פשוט מחפש את ההצדקה 
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שאלות מקו ההלכה

סגולה נפלאה לחודש אלול, לבטל מעליו גזירות 

קשות -

 לומר בכל יום מזמור לדוד ה’ אורי וישעי )פרק כ”ז 
בתהילים( מראש חודש אלול עד יום שמחת תורה, 
והיא מסוגלת לבטל כל גזירה רעה שנתונה על האדם, 

וכל האומר פרק זה מר”ח אלול עד אחר שמחת 
תורה אפילו גזרה רעה נתונה על האדם 

חס ושלום, מן השמים מבטלו, ומעביר 
מעליו כל המקטרגים, ומבטל מעליו 
כל גזרות קשות ורעות, ויוצא זכאי 

בדינו, ומובטח לו שלא יחסרו מזונותיו 
כל השנה”. סגולה זו מיוחסת לרב אברהם 

חמוי זצ”ל מגדולי החכמים בזמן הרב בן איש חי. 

הכנתי עוף ממולא באורז שיהיה גם להיום 

וגם לשבת בבוקר. האם מותר למזוג מהאוכל 

לסעודת הערב ולהחזיר לפלטה את מה שנשאר 

לאחר סיום הארוחה בתוך סיר ?

לספרדים אין איסור להחזיר על הפלאטה מאכל 
יבש אם היה מבושל קודם לכן, ולכן מותר להחזיר את 
האורז או העוף שנשאר לסיר, ולאשכנזים יש איסור 
להחזיר כל מאכל על גבי פלאטה, ומכל מקום אם 

מחזיר את הדבר על גבי קדירת חמין, דהיינו שלוקח 
את האורז והעוף וישימו אותם בתוך סיר קטן ויניחו את 
הסיר הקטן על גבי סיר שנמצא על הפלאטה, יהיה 
מותר הדבר לכולי עלמא. על פי שלחן ערוך )אורח חיים 

סימן רנ”ג סעיף ב’ ושי”ח סעיף ד’ ועוד(.

האם מותר לקרוא סיפור על אימי השואה ביום 

שבת?

אסור לקרוא דברים הגורמים לאדם צער 
בשבת, ועל כן צריך להימנע מקריאת 

ספרים כאלו ביום שבת.

מוצאי שבת  ערבית של  בתפילת 

מישהו מאחורי עדיין לא סיים להתפלל 

ואני לא יכול לשבת בקדושה של ובא לציון 

האם אני צריך להמתין עם אמירתו עד שאוכל 

לשבת או אפשר לומר את הקדושה בעמידה?

לכתחילה כדאי לומר את קדושת ובא לציון בהיותו 
ובא לציון רומזת בתפילה  יושב, משום שקדושת 
לעולם הבריאה. רמ”ק באור החמה )חלק ב’ דף ק”ט עמוד 
ד’(, ובמוצאי שבת הטעם הוא כמופיע בשער הכוונות 
)דף ס’ עמ’ ב’( להמשיך הארת עולם האצילות אשר 

בסוד תוספת שבת אל עולם הבריאה, להמשיך תוספת 

קדושה של שבת בבריאה כדי שתתקיים כל ששת ימי 
החול עד השבת הבאה, ולכן ראוי לאומרה בישיבה, 
אמנם אם יש מישהו המעכבו מלשבת יכול לאומרה 
בעמידה, כיון שישנם פוסקים הנוקטים שצריך לומר 
קדושת ובא לציון דווקא בציבור ולא ביחיד. רב עמרם גאון 
השלם )חלק א’ דף קס”ה עמ’ א’( האשכול )חלק א’ סימן ט”ו( 

ועוד. ואף שלהלכה מותר לאומרה ביחיד )חיד”א בקשר 

גודל סימן י’ אות י”א( מכל מקום נראה שעדיף לאומרה 

בציבור מעומד ולא ביחיד מיושב. ואם יכול להישען 
על קיר וכדומה, יוצא ידי חובה לכתחילה. )על פי הגמ’ 

בשבועות ל’ לגבי רב נחמן שעמד מוטה כי שארי מסאניה(.

בתוך סעודת פת הגישו אבטיח למסובים, האם 

צריך לברך על האבטיח?

בבן איש חי )שנה ראשונה פרשת נשא סעיף ח’( כתב 
שהיה מנהג בזמנו לאכול אבטיח יחד עם פת וגבינה, 
ועל כן אין צריך לברך כשאוכל אחר הסעודה, כפי 
שנפסק שכל מיני פירות שבאים בתוך הסעודה, אם 
אוכלם עם הפת אין צריך ברכה כלל, כיון שאוכלם עם 
הפת נחשבים לדבר הטפל לפת ואין מברכים עליהם, 
אבל אם אוכל את האבטיח בסוף הסעודה בפני עצמו 
ולא מלפת אותו עם הפת, כיון שאינם מעיקר הסעודה 
יש לברך עליהם ברכה ראשונה, ומכל מקום יוצאים 
בברכה אחרונה בברכת המזון ואין צריך לברך בורא 
נפשות על אכילת הפירות. )שלחן ערוך סימן קע”ז סעי’ ב’(

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"לֵב טָהוֹר בְּרָא לִי אֱלֹהִים וְרוּחַ נָכוֹן חַדֵּשׁ בְּקִרְבִּי"

רבינו הק' מביא )ליקו"מ א'( "כִּי מִתְּחִלָּה הַיֵּצֶר הָרָע 
מִתְלַבֵּשׁ עַצְמוֹ בְּמִצְווֹת וּמַטְעֶה אֶת הָאָדָם כְּאִלּוּ מְסִיתוֹ 

לַעֲשוֹת מִצְוָה.."
רבינו הק' מבאר מה הם תחבולותיו של היצר הרע 
שעל ידם הוא מפיל בסוף את האדם לעבירה, וזה 
על ידי שהוא מסית את האדם לדבר מצוה, פירוש 
שבא לאדם ומשדל אותו למצוה שהיא בעצם סופה 
להוציא את האדם מלימוד התורה, וברגע שהאדם 
עוזב את התורה אזי הוא כבר נתון בידי היצר כי עיקר 
כוח הבחירה שיש לאדם היא על ידי לימוד התורה, 
ורק על ידה האדם יכול לדעת מתי המצווה היא מצווה 
ומתי היא רק  באה להוציא את האדם מהתורה, וזה 
מה שכתב בעל הטורים על פרשתינו שהמילים "את 
הברכה אשר תשמעו". סופי תיבות "תורה" לרמז בזה 
שבזכות התורה יבאו הברכות, ומה היא עיקר הברכה 
לאדם זה שיש לו בירור מוחלט בין הברכה לקללה, 

בין הטוב לרע, וזה נעשה רק על ידי לימוד התורה.
ויתכן להוסיף ולבאר עוד שישנם שתי בחינות של יצר 
הרע המתלבש במצוות: )א( שהוא נותן לאדם רעיונות 
להוסיף מצוות שאינם כתובות בתורה כלל, והוא נותן 
לאדם הרגשה שהוא מהדר במצוה ועליו ללכת ולטרוח 
במצוה זו והעיקר שיצא מבית המדרש. )ב( שאפילו 
במצווה שכתובה במפורש בתורה היצר בא ומשכנע את 
האדם להוסיף ולהדר יותר ממה שההלכה ציותה, וצריך 

הרבה להיזהר בזה, וכל עוד שהאדם לא זכה ללימוד 
התורה כראוי באמת יהיה קשה עליו מאוד המלאכה 

של בירור הטוב מהרע אפילו בתוך הטוב בעצמו.
וזה מה שכתוב בפרשתינו  )דברים יג ( "אֵת כָּל 
הַדָּבָר אֲשֶׁר אָנוכִי מְצַוֶּה אֶתְכֶם אתֹוֹ תִשְׁמְרוּ לַעֲשׂוֹת 
לֹא תסֵֹף עָלָיו וְלֹא תִגְרַע מִמֶּנּוּ", והקשו המפרשים 
שהרי כבר לפני כן כבר כתבה את אזהרה זו: )דברים 
ד ב( "לֹא תסִֹפוּ עַל הַדָּבָר אֲשֶׁר אָנכִֹי מְצַוֶּה אֶתְכֶם 
וְלֹא תִגְרְעוּ מִמֶּנּוּ", וא"כ מדוע התורה חוזרת ומזהירה 

את אותה אזהרה שוב?
אלא יראה לומר בס"ד על פי מה שאמרנו שבפרק ד' 
התורה מזהירה מפני היצר הרע שבא להוסיף לאדם 
מצוות שאינם כתובות בתורה כלל, ולכן אזהרה זו 
היא בלשון רבים כי שם יש ליצר הרע כוח יותר, ומה 
שלמדנו בפרשתינו זה בא להזהירנו מפני יצר הרע 
שבא לבלבל אותו בכל מני הידורים מיותרים במצוות 
הכתובות והעיקר שהאדם יצא מלימודו, )וכדברים אלו 
כתב הגר"א באדרת אליהו( ומעתה ידע כל אדם ויבין 
זאת על לבבו שעיקר כוח ובירור המדמה של היצר 
הרע, ובפרט ביצר הרע כזה שמתלבש במצוות שקשה 
מאוד לנצחו ולהכניעו, זה על ידי לימוד התורה, וכמו 
שרבינו מסיים שם )ליקו"מ א( ואומר "ועִקַּר הַכְנָעָתוֹ שֶׁל 
הַיֵּצֶר - הָרָע הוּא עַל - יְדֵי הַתּוֹרָה, שֶׁהִיא כֻּלָּהּ שְׁמוֹתָיו 
שֶׁל הַקָּדוֹשׁ - בָּרוּךְ – הוּא",  וזה נעשה על ידי לימוד 

בעמל וביגיעה וביראת שמים אמתית ואזי התורה שהיא 
במעלה כזו יש בה את הכוח לסלק ולהדיח את היצר 

הרע ולהכניעו שלא יבלבל אותנו יותר בעבודת ה'.
נמצא שהתרופה לאדם נמצא בתורה עצמה שעל ידה 
היצר הרע מפחד להתקרב לאדם, וכן מי שלומד אזי 
הוא יודע באמת מה נקרא מצוה ומה לא וקשה לבלבלו, 
וזה מה שכתב רבינו  שתּוֹרָה שֶׁעוֹסְקִין יש גם בְּחִינַת 
מַקְלוֹת וְגם שֵׁמוֹת, היינו מקלות פירושו שיש לאדם 
את הכוח לקום ולהכות את היצר הרע על ידי הלימוד 
שלו כי הוא כבר בירר את המדמה ויודע את ההלכה 
ומתי יש להדר ומתי לא, והמעלה השניה שיש בתורה 
זה שמות זה כמו קמיע שעוזר למנוע את התחזקות 
היצר הרע על האדם עד שיגיע לדרגא הגבוהה יותר 
שיהיה בכוחו גם לקום ולהכניעו עד שיזכה לבחינת 

ליבי חלל בקרבי ולב טהור לעבודת ה' אכי"ר. 

פנינים חסידות ברסלב

פַּעַם בְּלֵיל שָׁבוּעוֹת נִכְנַס הָאַדְמוֹ"ר הַזָּקֵן מִקַּרְלִין 
לְבֵית מִדְרָשׁוֹ וְרָאָה אֶת הָאַבְרֵךְ ר' יְחִיאֵל שׁוֹר הַנִּקְרָא 
יְחִיאֵל מָרְדְּכַי אברהם"ס יוֹשֵׁב וּמְעַיֵּן בַּסֵּפֶר לִקּוּטֵי 
מוהר"ן, כְּשֶׁרָאָה הַלָּה אֶת הַבֵּית אַהֲרןֹ סָגַר מִיָּד אֶת 
הַסֵּפֶר, פָּנָה אֵלָיו הַבֵּית אַהֲרןֹ וְאָמַר לוֹ: לְמדֹ, לְמדֹ 
גַּם אֲנִי לוֹמֵד בְּסֵפֶר זֶה )שִׁבְחוֹ שֶׁל צַדִּיק עמ' קיב(
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עוף 'נקי' ועוף מלוכלך

הנוכחים תמהו. הן ידוע שרבי שמואל מחפש תמיד להקל בפסקיו ולא 
להחמיר, ובפרט כעת כששמע שאחד מגדולי ירושלים פסק להתיר, מה 

ראה כעת להחמיר ולאסור כנגד דעתו?

השיעור של הרב ותלמידיו הופסק למראה ילדה קטנה 
שעמדה בפתח ובידה תרנגולת שחוטה, במצוות אמה 
הגיעה הנה, לשאול את רבה של ירושלים הגאון הישיש 
רבי שמואל מסלנט )יום פטירתו כט באב(, לכשרותה 
של התרנגולת, ונוכחה לדעת שהגיעה באמצע השיעור.

 - הנערץ  הרב  אך 
הרבה  שכפקחותו 
 - ליבו  טוב  היה  כן 
הפסיק את השיעור 
ופנה אליה בְּרוֹך: מה 

רצונך, בתי?

הקטנה  הילדה 
במבוכה  גמגמה 
שאמה שלחה אותה 
כשרותו  על  לברר 
של העוף. הרב סימן 
בידו שתתקרב,  לה 
ולאחר מספר דקות 
העוף  את  שבדק 
הושיט  צדדיו,  מכל 
לידיה  בחזרה  אותו 
נא  לכי  לה:  ואמר 
ואמרי לאמך שטעתה 
והביאה את העוף הלא 

נכון. בקשי ממנה לשלוח 
את העוף השני ששחטה...

לאחר מחצית השעה שבה הילדה ובידה עוף 
אחר, עיין בו רבי שמואל ופסק מה שפסק.

לאחר שיצאה הילדה תמהו תלמידיו על רוח הקודש 
שהראה רבם, שכן מהיכן ידע ששני עופות נשחטו 

היום במשפחה זו?

"לא רוח הקודש ולא נבואה יש כאן", חייך רבי שמואל 
בענווה, "אלא שבתרנגולת הראשונה לא הייתה כל 
שאלה. שיערתי מיד שמן הסתם נשחטו היום שני 
עופות למשפחה זו, ובאחד מהם רק הייתה שאלה, אלא 
שמרוב לחץ ובלבול נשלחה אלי התרנגולת הראשונה, 

ולכן ביקשתי שיביאו את הנכונה מביניהן"...  

•  •  •

ומעניין לעניין באותו עניין: בחצר ביתו של ר' יהושע 
וילנר, יהודי יקר מתושבי ירושלים, גידלו בני הבית 

תרנגולים רבים מהם הייתה פרנסתם. מדי פעם העניק 
ר' יהושע בסתר ביצים ואפילו עופות בחינם לתלמידי 

חכמים עניים מתושבי העיר.

באחד מערבי השבתות, בעת שהמתינו הקהל 
ל'קבלת שבת' עמד ר' יהושע עם כמה מידידיו בחצר 
בית הכנסת של רבי שמואל סלנט, 
וסיפר להם שבחצרו יש עוף מלוכלך 
מאוד בכינים ובעפר. ספק התעורר 
בלבו שמא תרנגול זה טרפה הוא, 
והוא פנה לאחד מגדולי ירושלים 
בשאלה לגבי כשרותו של העוף. 
אותו גדול עיין בספרי ההלכה ולא 
מצא סיבה לאסור. לכן אמר לר' 

יהושע שהתרנגול כשר.

זאת  מספר  יהושע  ר'  בעוד 
לחבריו, עבר במקום רבי שמואל 
סלנט, והפטיר תוך כדי הליכה: "אם 
לדעתי תשאל, התרנגול אינו כשר".

הנוכחים תמהו. הן ידוע שרבי 
להקל  תמיד  מחפש  שמואל 
בפסקיו ולא להחמיר, ובפרט כעת 
כששמע שאחד מגדולי ירושלים 
פסק להתיר, מה ראה כעת להחמיר 

ולאסור כנגד דעתו?

רבי שמואל הבין ללבם והבהיר: אמנם אין דין כזה 
המובא בספרי הפוסקים בקשר לכזה תרנגול. אך 
תרנגול רגיל מסוגל לסובב את צווארו ולנקות את 
עצמו מהלכלוך. אם תרנגול זה מלוכלך יתר על המידה, 
הסברה אומרת שמפרקתו שבורה ולכן אינו יכול לסובב 
את ראשו כדי לנקות את עצמו. ומפרקת שבורה - הרי 

היא טרפה"...

בני ירושלים שמרו את דברי רבם בהתפעלות, ומיד 
בצאת השבת חשו לביתו של ר' יהושע לבדוק את 
התרנגול האמור. להפתעתם גילו שאכן מפרקתו 

שבורה והינו טרף.

כאשר הגיעו הדברים לאוזניו של אותו גדול שפסק 
להיתר, ושמע כיצד רבי שמואל פסק כנגדו לאסור על 
סמך הסברה בלבד, נענה בהתפעלות ואמר: "אכן, רבי 

שמואל סלנט הינו חד בדרא" )יחיד בדורו(.

המוסרית לפרוש מאחרי המקום, כמו אותו בחור 
שחיפש את הקושיות ואת השאלות כדי להצדיק 
חיים של הפקרות ותאוות. אם אתה מחפש תירוצים 

– אתה תמצא אותם.

העניין של הבחירה הוא כוח אדיר ונפלא, פלא 
עליון, אדם שרוצה לעשות משהו, יכול לכופף את 

כל הטבע לרצונו – לטוב ולמוטב.

להיות “מסיתים” חיוביים

ומבחינתנו, המוסת גרוע מהמסית. המוסת הוא 
החור שמאפשר לעכבר לגנוב, הוא הפרצה הקוראת 
לגנב. המסית לא יכול לעשות כלום ליהודי שלם 
וחזק באמונתו, כמו החיידיקים שיכולים להזיק 
רק לגוף חלש וחולני, ולא לגוף בריא עם מערכת 

חיסונית חזקה.

הדוגמאות  סוגי  כל  את  כאן  לפרט  ניתן  לא 
והניסיונות אבל כל אחד יכול וצריך לקחת את 
הנושא הזה לחיים שלו ולניסיונות הפרטיים שלו, 

אך לצורך המחשה נביא דוגמה אחת.

ונפלאים, ששקועים  מצויינים  ישנם אברכים 
באוהלה של תורה, ובאמת רחוקים מכל מכשירי 
הטכנולוגיה שהם מכשירי הסתה סיטונאיים. אבל אז 
האישה "חייבת" מכשיר בשביל קבוצת הוואטסאפ 
של בנות הקהילה וכל מיני גמ"חים למיניהם, ומהר 
מאוד "גולשת", תרתי משמע, לכל מיני סרטונים, 
ומתחילה לקבל חיות וסיפוק מזויף מהבלים. והאברך 
שלנו מגיע הביתה בערב ואשתו רוצה להראות לו את 
העולם "החדש והנפלא" שהיא מגלה, וזה מתחיל 
בסרטונים של רבנים ועובר להרצאות שונות עד 
שזה מגיע לכל הטומאה שבעולם, ופתאום האברך 
עוזב נחלש מאוד ביראת השמיים שלו ועוזב את 

עולם התורה עד שמגיע לשאול תחתיות.

אם האברך הזה היה חזק בדעתו שלא נוגעים 
במכשירים שכל גדולי ישראל מזהירים מפניהם 
השכם והערב – אשתו הייתה מתביישת להציע לו 
לראות סרטון, ואם היה חזק עוד יותר בדעתו, היא 
הייתה מרגישה בושה גם להחזיק את המכשיר 
ובוודאי הייתה בעצמה עוזבת את הַבּוֹרוֹת הנשברים 
וחוזרת לקבל סיפוק וחיות של אמת מהלימוד של 

בעלה ומאווירה של יראת שמיים בבית.

אדם אומר "לא נעים לי מאשתי, מאחי, מהילדים 
שלי" – מה עם הקב"ה? מדוע אתה לא אומר "לא 
נעים לי מה' ולא נעים לי מאבותי ומרבותי"? כשאתה 
תהיה חזק, לא תהיה לך שום אי נעימות. הסביבה 
שלך תרגיש שאיתך אין מה לדבר והם אפילו לא 
ינסו. ולא רק זה, אלא כשהם יראו לנגד עיניהם 
יהודי שדבק באמת עד הסוף, הם ירגישו לא נעים 
בעצמם שהם חיים בשקר ובעצם "עובדים על 

עצמם בעיניים".

במקום להיות הַמּוּסָת, תהיה אתה המסית החיובי, 
אדם חזק ותקיף בדעתו – הוא "מסית" את כל אלה 
שסביבו לעזוב את השטויות שלהם ולרצות להתקרב 

לה' בכל ליבם ונפשם.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי יואל מסאטמר 
זצוק"ל- ויואל משה
כ"ו מנחם אב

נולד בעיר סיגט, שבהונגריה, לאביו רבי חנניה יום-
טוב ליפא זיע"א, בעל ה"קדושת יום טוב". וכ"כ היה 

בן נינו של בעל ה"ישמח משה" זיע"א.

משחר ילדותו ינק אהבה עזה לארץ וכיסופים לגאולה, 
אך עם גודל אהבתו לארץ ישראל ולעם ישראל, נלחם 

הוא בכל תוקף בדעות החדשניות והמתירניות.

כשהיה בן ח"י שנים נפטר עליו אביו ז"ל ובמקום 
אביו נתמנה אחיו הבכור לרבה של העיר סיגעט, ורבי 
יואל לעומת זאת עבר להתגורר בעיר סאטמר, ושם 
הוקסמו אנשי הקהילה ממעלותיו הרוחניות עד למאוד 
ומהתמדתו בתורה ונמשכו אחריו עד למאוד, ואז עבר 
לעיר "אורשוא" שברוסיה הקרפטית, וגם אז עלה בדעת 
רבינו לפתוח ישיבה בעיר ושם הוסמך להיות רב העיר 
ושם שהה עד לימי מלחמת העולם הראשונה, ובימי 
המלחמה חזר לעיר "סאטמר"  ושם גם נבחר לרבנות 
ומני אז החל להתפרסם בציבור היהודי בהונגריה, דרך 
תשובותיו שהיה מריץ לכל גדולי העולם ובפרט באיזור 
אירופה ושם ישב עד לימי השואה הנאצית הנוראה 

בשנת תשי"ד.

 בשואה ניצל בדרך נס מידי ציפורני הנאצים ימ"ש 
במחנה ברגן בלזן, ובשנת תש"ה עלה לארץ ישראל, 
)דרך שוויץ( והתיישב בירושלים למשך כשנה, ואח"כ 
ולתפארת  לגור בארה"ב, שם הקים מחדש  עבר 

החסידויות את חסידות "סאטמר",

בשנת תשי"ג לאחר פטירת ר' זעליג ראובן בנגיס זצ"ל 
רבה של ירושלים וגאב"ד העדה החרדית, נתמנה רבינו 

לגאב"ד תחתיו, וכיהן במשרה זו  כ25 שנים )למרות 
שהתגורר בארה"ב( למעשה כיהן רבי יואל זי"ע במשך 

כ70 שנים ברבנות ובאדמורות.

עבודת התפילה:

עבודת התפילה שלו היתה למעלה מדרך הטבע 
עם יגיעה עצומה, בפרט בב' הימים של ר"ה תפילתו 
בקעה מעומק לבו הטהור ברחמים ובתחנונים כבן 
המתחטא לפני אביו. וכשהיה מגיע בתפילת המוסף 
למילים "ומפני חטאנו גלינו מארצנו" היה גועה בבכיה 
עצומה וכולם הרגישו בחום שכל כיסופיו ומאוויו הם 

רק שכבר יתגלה מלכותו בעולם. 

אהבתו לעם ישראל

אהבתו לעם ישראל היתה עד כדי דאגה לכל יהודי 
וכשהיה שומע שיש איזה יהודי בצער היה מתמלא כל 
כך צער עד כדי כך שדומה היה שהצער ארע לאחד 
מב"ב דוגמא לכך היה זה  באחד המלחמות שהיו בארץ 
ישראל באו מבני ביתו לספר לו כי נהרגו ששה חיילים 
וכשספרו לו זאת הוא התחיל לבכות כל כך עד שב"ב 
חששו שעוד שניה תצא נשמתו חלילה ומאז נמנעו 

מלספר שוב צרות מעין אלו.

היה נודע כעמוד גמילות חסדים בדורו, ופיזר הרבה 
מהונו לצדקה, והיה מחזק לבבות נשברים.

רוח הקודש:

פעם אחד נכנס אליו אדם לקבל ברכה עבורו ועבור 

משפחתו, וכתב זאת בקוויטל )פיתקא(, וכשהביט רבינו 
אל תוך הקוויטעל, אמר לו רבינו: שאחד מיוצאי חלציו 

חסר בפתקא.      

היה ידוע ביותר בהחמרתו בהלכות מקוואות, 
החשיב מאוד את דעתו של ה"דברי חיים 

"מצאנז ועסק הרבה בתורותיו. 

כשנפטר ר' יואל זי"ע נחשפה ההערכה 
אליו  עוד יותר מאשר בחייו והרב אליעזר 
מנחם מן שך זיע"א ממנהיגי הציבור 

הליטאי הספיד אותו, וקונן עליו.

רבינו נפטר בכ"ו מנחם אב ומנוחתו 
כבוד בעיר "מונורו" בארה"ב זיע"א

לרבי יואל היו שלוש בנות, 
בחייו,  עוד  נפטרו  כולן  אך 
ללא צאצאים. לאחר פטירתו 

רובם המכריע של החסידים 
קיבלו כאדמו"ר את רבי משה 

טייטלבוים בן אחיו ר' צבי חיים 
חיים".   "עצי  הספר  מחבר 
זכותו תהא מגן וצינה עלינו 

אכי"ר.

4 | עלון "חוט של חסד"





פניני הזהר – אמירת תודה

בזמן האחרון הרב שליט"א מדבר איתנו ומחזק אותנו שוב ושוב בעניין אמירת 
התודה, ושוב אנו שומעים גל של סיפורים על ניסים ונפלאות שעם ישראל רואים 
בזכות אמירת התודה. אחת הנקודות המחזקות ביותר בעניין אמירת התודה היא 
מה שאומר לנו הרב שליט"א: אם תגיד תודה – הקדוש ברוך הוא ייתן לך סיבות 

נוספות רבות לומר לו תודה!

בסייעתא דשמיא מצאתי את הקטע הבא בזהר הקדוש שמסביר את הסיבה מדוע 
כל תודה שאתה זוכה לומר גוררת אחריה עוד הרבה מאוד תודות, כמו כן רואים 

כאן את המעלה של אמירת התודה ומה היא עושה ופועלת בשמים.

כְּגַוְונָא דָּא ]כעין זה[, חוֹבָה אִיהוּ עַל בַּר 
נָשׁ לְאִשְׁתְּעֵי תָּדִיר קָמֵי קֻדְשָׁא בְּרִיךְ 
הוּא, וּלְפַרְסוּמֵי נִיסָא בְּכָל אִינּוּן נִיסִּין 
דְּעָבַד ]חוֹבָה עַל בֶּן אָדָם לְדַבֵּר תָּמִיד 
לִפְנֵי הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא וּלְפַרְסֵם אֶת הַנֵּס 

בְּכָל אוֹתָם נִסִּים שֶׁעָשָׂה[.

וְאִי תֵּימָא ]וְאִם תֹּאמַר[, אֲמַאי אִיהוּ 
קֻדְשָׁא  וְהָא  זֶה חוֹבָה[,  ]לָמָּה  חוֹבָתָא 
בְּרִיךְ הוּא יָדַע כּלָֹּא ]וַהֲרֵי הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 
הוּא יוֹדֵעַ הַכּלֹ[, כָּל מַה דְּהֲוָה וְיֶהוֵי לְבָתַר 
דְּנָא ]כָּל מַה שֶּׁהָיָה וְשֶׁיִּהְיֶה לְאַחַר מִכֵּן[, 
אֲמַאי פִּרְסוּמָא דָּא קָמֵהּ עַל מַה דְּאִיהוּ 
עָבַד וְאִיהוּ יָדַע ]מַדּוּעַ פִּרְסוּם זֶה לְפָנָיו, 

עַל מַה שֶּׁהוּא עוֹשֶׂה, וְהוּא יוֹדֵעַ[?

אֶלָּא וַדַּאי אִצְטְרִיךְ בַּר נָשׁ לְפַרְסוּמֵי 
נִיסָא וּלְאִשְׁתָּעֵי קָמֵהּ בְּכָל מַה דְּאִיהוּ עָבַד 
]אֶלָּא וַדַּאי צָרִיךְ אָדָם לְפַרְסֵם אֶת הַנֵּס וּלְדַבֵּר 
לְפָנָיו בְּכָל מַה שֶּׁהוּא עָשָׂה[, בְּגִין דְּאִינּוּן 
מִלִּין סַלְּקִין וְכָל פָּמַלְיָא דִּלְעֵלָּא מִתְכַּנְּשִׁין 
וְחָמָאן לוֹן ]מִשּׁוּם שֶׁאוֹתָם דְּבָרִים עוֹלִים, 
וְכָל הַפָּמַלְיָא שֶׁלְּמַעְלָה מִתְכַּנֶּסֶת וְרוֹאִים 
אוֹתָם[, וְאוֹדָאן כֻּלְּהוּ לְקֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא, 
וְאִסְתַּלָּק יְקָרֵהּ עָלַיְהוּ עֵלָּא וְתַתָּא ]וּמוֹדִים 
כֻּלָּם לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא, וּמִתְעַלֶּה כְבוֹדוֹ עֲלֵיהֶם 

לְמַעְלָה וּלְמַטָּה[.

וכותבים המפרשים, שבאותו זמן שאדם 
מודה לה' ומתעלה כבודו של הקדוש ברוך 
יורדים על האדם אותם האורות   – הוא 
העליונים שהיו לו בשעת הנס! כמו שבשעת 
ליל הסדר כשאנו מספרים ביציאת מצריים 
יציאת  ניסי  נמשכים אותם האורות של 

מצריים.

על פי הזהר הקדוש הזה אפשר להסביר מדוע התודה מביאה ישועות נוספות, 
שהרי בזמן שאדם מודה על הניסים הוא מושך על עצמו אורות של ניסים, והרי 
את הנס שלו הוא כבר קיבל – אז מה עושים עם אותם האורות החדשים? אלא 
שאותם אורות מושכים עליו עוד ועוד ניסים חדשים. וזה מה שהרב שליט"א תמיד 

אומר שתודה גוררת תודה.

הבחירה הנכונה

שלומי יצא מהרכב ועיניו חשכו: הלך האוטו! וביטוח – אין לו... 
הנהיגה הפרועה שלו בנס לא נגמרה באסון, אבל את המחיר היקר 
הוא ישלם בתשלומים עוד הרבה מאוד זמן. שלומי נושא עיניו לשמים 

ואומר: "ה', למה עשית לי את זה...?"

החכם באדם אומר: "איוולת אדם תסלף דרכו ועל ה' יזעף לבו" – בן 
אדם עושה שטויות ואחר כך משלם את המחיר והוא בא בטרוניה 
כלפי שמיים: למה עשית לי את זה? אומר לו הקב"ה: לא עשיתי לך 

כלום, אתה נוהג בחוסר אחריות ומזיק לעצמך...

וזה המסר של תחילת הפרשה: ברכה וקללה – זה בידיים שלך. זו 
תוצאה ישירה של המעשים שלך, של ההתנהגות שלך: "ראה אנוכי 
נותן לפניכם היום ברכה וקללה ובחרת בחיים". אתם האחראים לכל 
מה שמתרחש, תקיים מצוות – תביא ברכה לחייך; ואם להיפך – אז 

חלילה ההיפך מהברכה.

לא פעם אדם מתרעם וכועס 
על דברים שלא מסתדרים לו, 
אבל האם הוא בדק את עצמו 
היטב אם הוא נוהג כשורה...?

התורה כולה היא כללים 
לחיים. ומאז קבלת התורה 
ואילך – הכול תלוי בבחירה 
שלנו לטוב ולמוטב, ואין לנו 
את מי להאשים חוץ מאת 

עצמנו.

הכלי יקר דורש את המילה 
"היום" בפסוק "ראה אנוכי 
– מה  היום"  נותן לפניכם 
עושה כאן המילה היום? אלא 
והקללה משולות  הברכה 
לחום היום הבא מהשמש. 
השמש היא אחת אבל יש לה 
כוח מצד אחד להתיך שעווה 
את  להקשות  שני  ומצד 
הביצה. בשמש - אין שינוי; 

השינוי הוא רק במקבלים.

כך מאתו יתברך יוצא אור 
פשוט, והברכות והקללות 
אינן מחמת שיש ח"ו שינוי 
בו יתברך, אלא השינוי הוא 

מצד המקבלים.

שזאת  למדים,  נמצאנו 
הברכה, "ברכות שמיים ממעל", שופעת תמיד דרך קבע, ומצויה לכל 
אחד ואחד מישראל, ואנחנו בעצמנו מחליטים האם להתנהג בתומת 
ישרים וליהנות מלוא חופניים מברכת הטוב, או לסרב לברכה, חלילה.

ה' יזכנו לבחור בטוב תמיד, ללכת בדביקות בדרך ה', ולהמשיך 
עלינו את כל הברכות שה' רוצה לתת ולהשפיע.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: שלמה אליהו, קרית עקרון

תשובה: הר גריזים מוזכר בפרשה שעליו נאמרו הברכותזוכה פרשת מטות מסעי: נריה פולומבו, לודזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

את אחי אנוכי מבקש )חלק א(

את הסיפור המיוחד הבא, הגשנו לכם ולא רק בזכות 
העוצמה שלו אלא בעיקר בזכות מוסר ההסכל שהוא 
מקנה לנו, הפעם את סוף הסיפור אנחנו נספר )שלא 
נמתח אתכם יתר על המידה( נותר לנו לאחל- קריאה 

מהנה:

מסופר על בחור חרדי שהלך ברחוב המחבר בין בני 
ברק לרמת גן, באחד מלוחות המודעות הוא 

ראה מודעה על בחור צעיר שחלה 
במחלה הנוראה והוא זקוק בדחיפות 
להשתלת מח עצם "ומי שמוכן יהיה 
לתרום יבוא על שכרו מן השמיים".

הבחור התרגש והלך לקופת החולים 
כדי לבצע את הבדיקות.

כשהתקשרו  ימים  כמה  לאחר 
מתאים,  נמצא  שהוא  לו  להודיע 

ניגש הבחור החרדי אל הרופא המטפל 
וביקש לפגוש את הבחור שהוא אמור לתרום לו מוח 

עצם. כשנפגשו, הוא ראה מולו בחור חילוני והתפתחה 
ביניהם שיחה ארוכה של כמה שעות, על המחלה, על 
הדת וכמובן על החיים – שיחה בה הם נקשרו אחד 

לשני בלב ובנפש.

חזר הבחור החרדי לביתו וסיפר לאביו על הפגישה 
המרגשת שהייתה לו. האבא הקשיב לכל מילה ושאל 
מי הבחור ומאיזה משפחה הוא. ברגע שהבן אמר מי 

הבחור ומי אביו זעק אביו זעקה גדולה ואמר: "מי?הוא?? 
אני אוסר עלייך לתרום לו!! על גופתי המתה אתה 

תתרום לו!!"

הבן נבהל מאוד מתגובת אביו, "אבל אבא, זה פיקוח 
נפש!" אבל האבא המשיך בשלו, "אתה לא תתרום לו!!"

הבן לא הבין מה קרה לאביו, הוא ניגש וסיפר את זה 
לרב מקובל גדול שהגיע באופן מיידי 
לביתם וניסה לדבר אל ליבו של האב 
ולשאול למה הוא מתנגד. אמר האבא 
לרב, "אני מכבד מאוד את כבוד הרב 
ובוודאי שלא אגרש אותך מביתי אבל 
אם תמשיך לנסות ולשכנע אותי אני 

אצא מהבית".

אמר לו הרב "הרי כל המציל נפש 
עולם  הציל  כאילו  מישראל  אחת 
ומלואו" האב נשאר קר וקפוא ולאחר כמה דקות 
לעיניי כל ההמומים, פתח האב את דלת הבית ויצא.

הרב היה בהלם, פנה לבן ואמר, "יש פה סוד גדול 
שאני חייב לדעת אותו". ענה הבן "אבא אדם סגור, 
אבל כשהוא שותה יין ליבו נפתח. בליל הסדר מצווה 
לשתות כמה כוסות של יין. אם כבוד הרב יוכל בבקשה 
להגיע אלינו בסוף ליל הסדר, אולי נוכל לדבר אל ליבו".

המשך בשבוע הבא...

מטבע נפוליאון

בפרשת דברים סיפרנו על מטבע הנפוליאון 
שהיה שמור אצל ר' ישראל המוהל, ובנו שיחק 
במטבע, הלך איתה לחנות ובתמורה למטבע 
קיבל סוכריה. ומאז הסיפור התגלגל וכולם קראו 
לבעל המכולת - "שמעון הגנב". הפרנסה נהיתה 

קשה עליו עד שסגר את החנות לגמרי.

לאחר שהסתיימה המלחמה, באחד הימים קיבל 
ר' ישראל מכתב הבייתה, מיהודי שהציג את עצמו 
כעני לשעבר, ובמכתב התנצל מעומק הלב על 
שלקח את המטבע נפוליאון, וסיפר שראה את 
הילד משחק במטבע, לא יכל לעצור את עצמו 
מרוב הרעב ואמר לילד- יש לי מטבע אחר, רוצה 
שנחליף, הילד לא התנגד ואפילו שמח, ומיד רץ 
אל המוכר וקנה סוכריה בפרוטה שקיבל, אותו 
יהודי התנצל על הצער שגרם וצירף למכתב את 
המטבע בשלמותו. או אז הבין את הנזק הרב 
שגרם לשמעון בעל המכולת על שלא דן אותו 

לכף זכות.



אחים או יריבים פרק יד'
בשבוע שעבר דיברנו על סוג המריבה הרביעי שהוא: 

"הַתקַת כעס" 
ישנם ילדים, המבטאים באמצעות מריבה, כעס מסוים 

העצור בהם. 
ילדים אלו, אינם רבים עם הגורם המכעיס אותם, 

אלא עם גורם/ילד אחר. 
במריבתם בעצם, הם פורקים כעס שיש להם בכלל 

על מישהו אחר. 
הסיבה שאין הם פורקים את כעסם על הגורם לכעס, 
הוא בגלל שעליו אין הם מרשים לעצמם לבטא את 
כעסם או שאין הם יכולים. זה יכול להיות על אחד 
ההורים, על הגננת, על המורה או על ילד חזק אחר 

שמתגרה בהם והכעיס אותם. 
זהו הביטוי של תגובת "כעס מוּתק"- תגובה לכעס 

שהעברתי למישהו אחר.

סיבות שונות להתקת כעס

במקרה של כעס מותק, קשה לנו לעיתים קרובות 
לגלות את הגירוי שהביא את הילד לריב עם ילד אחר. 
לפעמים ישנה אפילו הרגשה, שהילד פשוט אינו 
שולט בעצמו, רב ומכה ללא סיבה נראית לעין "שהרי 

ראינו שאף אחד לא הרגיז אותו בשעה האחרונה", 
אך יכול מאוד להיות, כי הכעס "העצור" בילד אינו 
בגלל "אדם מסוים" שפגע בו לפני מספר דקות, אלא 
הכעס יכול להיגרם עקב אירוע קשה, מצב נפשי ירוד, 
התעללות נפשית מתמשכת או בגלל מערכת של 

נסיבות המפעילות לחץ על הילד. 

דוגמאות לכעס מותק: 

כאשר ילד עובר ממסגרת הגן לבית הספר, החלפת 
גננת או מורה בכיתה, מצב חברתי מתוח, מעבר דירה, 
לידת אח, או כאשר חל משבר במצב המשפחתי או 

הכלכלי במשפחה ועוד. 
במקרים אלו, את תסכולו הכללי יבטא הילד בדרכים 
שונות וביניהם ע"י מריבות תכופות עם ילדים ועלינו 

לשים לב.

להתמודד או לא להתמודד 

כאשר הילד רב בגלל כעס מותק, אנו מבינים שבעייתו 
העיקרית היא "התמודדותו עם תסכול".

ישנם הורים שטוענים: מאחר ואני אתקשה לחנך את 
הילד שלי להתמודד עם תסכול אולי עדיף שאשתדל 
"למנוע" ממנו את החוויות המתסכלות וכך נפתור את 

הבעיה, ולכן עלינו לברר: "האם בכלל אפשר למנוע 
תסכול"?

מצד אחד: במידה ואכן רצוי למנוע מהילד תסכול, 
את  שדורש  מצב  בין  להבדיל  נוכל  בכלל  האם 
התערבותנו לבין מצב שהילד צריך ללמוד להתגבר 
עליו בעצמו? ומי יודע להחליט ב"מידת האמת" האם 
הצורך שלנו לגונן על הילד מונע ממנו לחוות תסכולים 

שיוכלו להועיל לצמיחתו והתפתחותו?
מצד שני: המציאות היא, שהחיים הם לא "גן של 
שושנים" ולא נוכל לקבוע באלו התמודדויות הילד 
יצטרך להתמודד במהלך חייו ולכן רצוי "שנכין" אותו 

לכל התרחשות.
מעבר לכך עלינו לדעת שחלק נכבד מהמכשולים 
הוא חיובי, מאחר והוא עוזר לילד לפתח אסטרטגיות 

התנהגות, לחסן ולחשל אותו.  
ולכן, חשוב שהילד ילמד להתמודד עם קשיים, 

ותפקידנו להכינו לכך ולתמוך בו. 
בנוסף, עלינו למנוע ככל האפשר לגרום לילד בעצמנו 
"מצבי תסכול" באמתלא של לימוד התמודדות איתם. 
ולכן יש לשפר את התנאים הפיזיים והנפשיים של 
הילד ולצמצם מוקדים של חיכוך, אי-נחת ותקלות 

בחיי היום יום. 

א. מניעת תקלות במסגרת הלימודים

מאחר ורוב החיכוך מתבצע בזמנים בו הילד נמצא 
במסגרת לימודית נכתוב פתרונות מעשיים למסגרת 

זו וההורים "ישוו" עם הנעשה בבית.
נניח ומדובר בגן הילדים/בביה"ס עלינו לוודא שהגן/
הכיתה ממוזג, השירותים נקיים, יש לילדים גישה 
חופשית לשתייה, החצר מרווחת ומוצלת, המשחקים 
תקינים, יש מספיק אופני חצר, יש כמה עמדות משחק 
וכו', בגן זה כמעט ואין לילד "תקלות תסכול" ולכן 
יתרחשו בו פחות מריבות על בסיס של "כעס מותק".

ב. השגחה וטיפול

נשתדל למנוע עד כמה שאפשר, מצבי סכסוך עם 
הילדים, אמנם לא ניתן למנוע מצבים בלתי נעימים 
וסכסוכים בין ילדים באופן גורף שהרי אחרי הכל "ילדים 
הם ילדים", אבל נוכחות הצוות עשויה למנוע את מרבית 

המריבות בגן/בביה"ס. 
מדובר בגישה שניתן לכנותה "עיניים בגב", כלומר 
ערנות מירבית לנעשה בכל רגע ובכל פינה בחצר 
ובכיתה. השגחה כזו מחייבת ערנות וריכוז גבוהים 
לאורך כל יום הלימודים ומאפשרת להתערב במהירות, 

לתווך ולפשר בין הילדים כשהסכסוך נמצא בראשיתו.

ג. הבנה ותיווך

חשוב שהגננת/המורה/ההורה ינסו לאתר את המקור 
הגלוי והסמוי לקושי שגרם "לכעס מותק", להבין את 
האופן בו הילד מפרש את המצב והאופן בו הוא בוחר 
להגיב. לדוגמה, הגננת יכולה להעיר: "אני מבינה 
שאתה בטוח שהוא פגע בך בכוונה, אבל אני ראיתי 
שהוא לא רצה להפיל אותך". כדאי, כשנחוץ, להציע 
דרכים חלופיות )"דוד אתה יודע, יש לנו בגן עוד הרבה 
משחקים ואתה יכול לשחק בהם בהנאה, במקום לריב 

כדי לתפוס את המשחק שכולם רוצים לשחק בו"(. 

ד. תחושת הצלחה

נעודד את הילד להכיר בכוחותיו הנפשיים ולנתבם 
אח"כ להבלגה, ולכן חשוב לפנות אל כוחותיו של הילד 
"אני בטוח שתצליח לטפס על הסולם" וכדו', נעודד אותו 
להתגבר ונבטיח לו סיוע אם יזדקק לו, ניצור ונאפשר 

תחושת הצלחה - הצלחה מביאה הצלחה נוספת.

ה. עידוד לדחיית סיפוק

יש להסביר לילדים שלא תמיד יוכלו לקבל מיד את 
מבוקשם ועליהם להמתין בסבלנות. 

יש להקנות נורמות של סדר, של איפוק, נסביר 
נמנע בחיים. הגננת/ שתסכול הוא מרכיב בלתי 
המורה/ההורה יכולים להסביר: "אני מבינה שאתה 
רוצה להתנדנד אבל דוד ונחמן הגיעו לפניך. אז תחכה 

בבקשה עד שיגיע תורך".
המשך בע"ה בשבוע הבא!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

לאדם ערירי אחד היה כלב אהוב שנפטר 
בשיבה טובה. לאחר שקבר אותו, פנה אל בית 
הכנסת הסמוך לביתו ושאל את הגבאי האם 

יוכל לסדר לו מניין, לומר קדיש על הכלב.
גיחך הגבאי ואמר: "יהודים לא אומרים קדיש 
על חיות. אם אתה כל כך רוצה, לך ונסה בבית 
הכנסת הרפורמי בעיר הסמוכה. אולי הם יהיו 
מספיק משוגעים לומר קדיש על הכלב שלך".
"האם אתה סבור שהם יהיו מוכנים לקבל 
תרומה בסך 10,000 דולר לזכרו של ג'ון שלי?", 

שאל.
"רגע, רגע", הרצינו לפתע פני הגבאי, "למה 

לא אמרת שהכלב שלך יהודי?"...


